
ِم ّلهِ الرّحْمَنِ الرّحِي ِم ال ِبسْ

قال الله تعالى

ُبونَ ( َتشْرَ ّلذِي  َء ا ْلمَا ُتمُ ا ْي َأ ُتم68َْأفَرَ ْن َأ َأ  (  
ُلونَ ( ْنزِ ْلمُ َنحْنُ ا َأمْ  ْلمُزْنِ  ُه مِنَ ا ُتمُو ْل ْنزَ 69َأ

صدق الله العظيم

69-68سورة الواقعة الآيات 

1



DEDICATION

TO MY FATHER, MOTHER AND WIFE.

2



ACKNOWLEDGEMENT

All  thanks to  ALMIGHTLY ALLAH,  for  giving me health  and 
patience to finish this work.
I would like to express my sincerest gratitude to my supervisor, 
Prof. Humodi Ahmed Saeed, for his closed supervision and 
guidance throughout the study period.
Thanks are extended to all  staff members of National Health 
Laboratory  for  their  help.  Special  thanks  to  staff  members, 
Department  of  Microbiology,  College  of  Medical  Laboratory 
Science, Sudan University of Science and Technology (SUST).
Thanks  are  also  to  Miss.  Suhair  Ramadan of  the  Research 
Laboratory, SUST for her help and support.
Finally,  special  thanks  to  my  friends  for  their  valuable 
comments.

3



ABSTRACT

This  is  a  descriptive  cross-sectional  study  carried  out  at  Sudan 

University of Science and Technology (SUST), during the period April 

–  July  2013.  The   aim  of  the  study  was  to  assess  waterborne 

pathogens in the cafeterias in SUST. 

A total  of  30 water samples were collected from 18 cafeterias in 

SUST campuses. The samples were cultured in MacConkey's broth to 

calculate most probable number (MPN) and to detect total coliform 

bacteria.  The  positive  tubes  were  subcultured  on  Brilliant  green 

broth and Eosin Methylene blue agar media to detect fecal coliform 

bacteria.  The  later  was  identified  by  conventional  bacteriological 

methods. 

The results revealed that the MPN ranges from 0 to 21. Of the 30 

water samples investigated only 3 (10%) samples were positive for 

fecal coliform bacteria, while the rest 27 (90%) were negative for 

fecal coliform bacteria. 

This  study  concluded  that  there  is  a  strong  evidence  of  fecal 

contamination in water of three cafeterias. Hand washing, regular 

wearing  uniform  and   improve  health  awareness  of  workers  are 

highly recommended as well as further studies to investigate other 

source of contamination with large sample size.
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ملخص الطروحة

 اجريت هذه الدراسة المقطعية  الوصفية فى جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا خلل

  وتهييدف الدراسيية لتقييويم القولونيييات الكلييية و2013الفييترة ميين ابريييل الييى يوليييو 

18 عينييه مييياه ميين 30القولونيات البرازية لمياه كافتريييات جامعيية السييودان. جمعييت   

 كافتريييا بمجمعييات جامعيية السييودان الثلثيية: الشييمالى والغربييى والجنييوبى  لتحديييد

 القولونيات الكلية والبرازية (الشريكية القولونية).زرعييت العينييات فييى وسييط اللكتييوز

 وتحديد القولونيات الكلية. زرعت العينات الموجبة فييى الجييار  MPN السائل لحساب

 لتحديد القولونيات البرازية وتأكيدها. تم قياس عييدد العينييات مييع مجموعيية الكافتريييات

SPSS. باسييتخدام حزميية الطيييف الحصييائية للعلييوم الجتماعييية  16.0.  اثبتييت نتييائج 

  .21 – 0من  MPN  كافتريات ملوثه بالقولونيات البرازية ويتراوح3الدراسة ان مياه 

MPN )  كان9وكانت النتائج كما يلي: العينة  19) والعينة 3يساوي   (MPN  21يساوي(  

20والعينة   MPN)  اثبتت الدراسة ان مياهها خالية27اما بقية الكافتريات ( )7يساوي (  

 .من نوعي البكتريا القولونية

 خلصت الدراسة إلى أن هنالك مؤشرات ذات دللة قوية على تلوث مييياه الشييرب فييي

  اللييتزام بييالزي٬              اوصت الدراسة إلى غسل أيدي العاملين ثلث كافيتريات.  

 الموحد النظيف وزيادة الوعي الصييحي ليدى العيياملين. مزيييد ميين الدراسييات يجييب أن

ُتجرى لتحديد مصدر التلوث بعدد أكبر من العينات .    
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